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Místní dráha 

Doudleby - Vamberk - Rokytnice

Stručné vylíčení prvních
kroků k zřízení této dráhy
až do jejího otevření, jak jej
podal kronikář Vamberka
Josef  HAJNIŠ. Pojednání to-
to se týká hlavně kroků, kte-
ré byly podnikány městem
Vamberkem za tím účelem,
aby bylo docíleno pro Vam-
berk železničního spojení
s ostatním světem. Data
k němu byla čerpána jednak
z obecních zápisů vamber-
ských, jednak ze spisů želez-
ničních, které jsou zčásti
uloženy v archivu města
Vamberka, jednak z vlastní
paměti kronikáře, nebo ze
sdělení pamětníků jiných.

Ve schůzi obecního zastupitel-
stva vamberského, v prosinci roku
1896 konané, byl podán návrh,
aby město Vamberk vstoupilo v
jednání s městem Rokytnicí v Orl.
horách o zřízení místní dráhy, a  po
deseti letech, v říjnu 1906 byl za-
hájen provoz na nově postavené
železniční trati, vedoucí z Doudleb
Vamberkem do Rokytnice. Oba ty-
to významné letopočty nám posky-
tují příležitost, abychom si oživili
téměř již zapomenuté a nynějšímu
mladšímu občanstvu města Vam-
berka vůbec neznámé okolnosti
a děje zřízení místní dráhy
Doudleby - Vamberk - Rokytnice se
týkající a zároveň abychom vzpo-
mněli památky těch, kdož se o její
uskutečnění zasloužili, a z nichž již
nikdo nežije.

Ve Vamberku roku  1956.  
Josef Hajniš.

Když v sedmdesátých letech mi-
nulého století byla projektována
bývalá severozápadní dráha z Pra-
hy do Mezilesí, ucházelo se město
Vamberk o to, aby dráha se též do-
týkala Vamberka, nebo aby ales-
poň v jeho blízkosti bylo zřízeno
nádraží.Usilovné práci a snaze teh-

dejších zástupců města se však ne-
podařilo získat jednoho ani druhé-
ho a město Vamberk zůstalo i na-
dále odříznuto od světa.

Tehdy počet obyvatelstva ve Vam-
berku počal povážlivě klesat, ne-

bo� dělný lid, nemoha kromě palič-
kování krajek nalézt zde obživy,
hledal ji v průmyslových místech
v jiných částech Čech, ba i za hra-
nicemi své vlasti.

Průmyslových závodů Vamberk
tenkrát neměl. Jeho obyvatelstvo
bylo odkázáno na výdělek z do-
máckého starobylého krajkářství,
který však mu neposkytoval dosta-
tečný důchod k obstojnému živo-
bytí.

Když ke konci let osmdesátých
min. století město Rychnov n. Kn.
se domáhalo zřízení dráhy, tu zá-
stupci města Vamberka pilně pro-
sazovali, aby spojení dráhy rych-
novské s drahou severozápadní
vedlo přes Vamberk. Než ani tato

snaha neměla výsledku, jednak
pro přílišné oběti, jež město
Rychnov na Vamberku požadova-
lo, jednak pro neporozumění a ne-
ochotu majitelů pozemků, po
nichž tra� dráhy měla být vedena.

Již se zdálo, že město Vamberk
zůstane navždy bez dráhy, této ži-
votní tepny nové doby. Avšak vý-
hodná poloha města a poměrně
levné pracovní síly v místě a okolí
byly oceněny českými průmyslní-
ky, a to panem Antonínem
Bednářem z Vamberka, který za-
koupiv "Dolní mlýn" a k němu při-
lehlé stavení Josefa Sedláčka, zde
postavil r. 1889 mechanickou tkal-
covnu, předal ji svým synům, kteří
ji později značně rozšířili.
Současně i průmyslník Florián
Hernych z Ústí nad Orlicí zakoupil
ve Vamberku Horní mlýn a posta-
vil na pozemcích k němu patřících
rovněž mechanickou tkalcovnu na
bavlněné zboží.

V té době se rozmohl ve
Vamberku čilý stavební ruch a měs-
to se počalo rozvíjet a vzkvétat, což
mělo za následek, že i další místní
podnikatel Josef J. Suchánek znač-
ně rozšířil svou cihelnu, přeměniv
ji na kruhovku, a zřídil továrnu na
kamna a různé hliněné, šamotové
a keramické zboží. Současně se
zvelebovaly a rozšiřovaly i závody
Josefa Zemana synů, Františka
Dostála a Jindřicha Kubiase.

Vzrůstem závodů rostl i počet
obyvatelstva, takže bylo nutno po-
mýšlet na rozšíření školství ve
Vamberku, a tak v roce  1895 byla
zde zřízena měš�anská škola.

Zástupci města měli stále na
mysli to, aby v zájmu města a v zá-
jmu slibně vzkvétajícího průmyslu
mohlo se využiti dráhy.

Proto několikráte vyjednávali
s ředitelstvím severozápadní drá-
hy, aby osobní zastávku v Doudle-
bech, městu nejbližší, přeměnilo
na řádné nádraží, hlavně nákladní,
avšak bezvýsledně, ačkoli k účelu
tomu byli ochotni přinést nemalé
oběti. Nejbližší nákladní nádraží byla
tehdy v Kostelci n. Orl. a v Potštejně,
odkud se musilo dopravovat vše do
Vamberka a naopak koňskými pota-
hy, ježto té doby jiných dopravních
prostředků nebylo.

Tak míjel čas, až přišel 1. prosinec
roku 1896, kdy se ke konci schůze
obecního zastupitelstva vamberské-
ho přihlásil k slovu ve volných návr-
zích člen obecního zastupitelstva
Vilém Petránek a podal následující
pamětihodný návrh:

"Dle Časopiseckých zpráv snaží
se město Rokytnice docílit poboč-
né dráhy směrem od Žamberka do
Rokytnice a přimlouvám se za to,
aby zdejší město nějakých kroků
podniklo a k tomu přihlíželo, ne-
bylo-li by možno s obcí Rokytnic-
kou dohodnout se, aby ona tra� na
místo ze Žamberka, z Doudleb
přes Vamberk a dále k Rokytnici
vedena byla".

(pokračování na str. 5)

Historický parní vlak jedo přes Peklo na Anenskou pou� do
Rokytnice.



Ze zasedání Rady města
Rada města Vamberk se na
svém 78. zasedání dne 25.
ledna 2006 usnesla:
1) Schvaluje plnění usnesení

z RM č. 77.
2) Odkládá návrh na změnu zři-

zovací listiny organizace
KRAJKA - středisko pro volný
čas, Vamberk na jednání RM
dne 8. 2. 2006.

3) Nesouhlasí s bezúplatným pře-
vodem pozemků pro výstavbu
obchvatu z majetku města na
stát - ŘSD ČR, rozhodla zveřej-
nit záměr pozemky prodat a do-
poručuje zastupitelstvu města
následně prodej schválit.

4) Projednala nabídku manželů
Kroupových na odkup pozem-
ků v jejich vlastnictví a dopo-
ručuje zastupitelstvu města
prodej schválit. 

5) Rozhodla zveřejnit možnost
prodeje nemovitosti s pozem-
kem v Tyršově ulici č.p. 271
a doporučuje zastupitelstvu
města následně prodej schválit. 

6) Schvaluje ukončení nájemní-
ho vztahu v č.p. 19 Tyršova u-
lice s paní Romanou Čápovou
ke dni 31. 1. 2006. 

7) Bere na vědomí dopis pana
L. Seidla k dopravní situaci ve
městě a postupuje jej dopravní
komisi k vyřízení. 

8) Bere na vědomí konání zápisu
dětí do MŠ Jugoslávská 751,
Vamberk na školní rok 2006/
2007.

9) Souhlasí s úhradou za užívání
pozemků pod fotbalovým hřiš-
těm formou nájmu a ukládá
vypracovat návrh nájemní
smlouvy. 

10) Bere na vědomí dopis před-
sedkyně Sdružení turistů
města, schvaluje odpově	
na něj a ukládá starostovi
tuto odeslat. 

11) Schvaluje komisi pro přidě-
lování bytů v DPS ve složení
Mgr. Eva Švandrlíková, Jana
Volfová a Dana Frejvaldová.

12) Schvaluje veřejnoprávní smlou-
vu mezi městem Vamberk
a obcí Potštejn týkající se pro-
jednávání přestupků a uklá-
dání sankcí s tímto spojených
a pověřuje starostu jejím pod-
pisem. 

13) Určuje s účinností od 1. 2.
2006 odpovědné členy rady
města za jednotlivé organizač-
ní složky města. Městská kni-
hovna - pan Rudolf Mandaus,
Městský klub Sokolovna - pan
Karel Mixa, Dům s pečovatel-
skou službou - pan Jiří Pinkas.

Rada města Vamberk se na
svém 79. zasedání dne 8.
února 2006 usnesla:
1) Schvaluje plnění usnesení z

RM č. 78.

2) Doporučuje zastupitelstvu
města schválit změnu zřizova-
cí listiny organizace KRAJKA -
středisko pro volný čas,
Vamberk s tím, že bude za-
chován název součásti organi-
zace Krajkářská škola. 

3) Bere na vědomí termín zápisu
dětí do MŠ Tyršova, Vamberk
ve dnech 20. až 24. 2. 2006.

4) Revokuje účinnost v bodě č. 3
ze 77. zasedání RM z 1. 1. 2006
na 1. 6. 2005. 

5) Vypovídá nájemní smlouvu
paní Blance Jarešové v Tyr-
šově ulici č.p. 19 z důvodu
neplacení nájemného a uklá-
dá dlužnou částku vymáhat
soudně. 

6) Na základě rozboru náklado-
vosti školního stravování roz-
hodla o zařazení částky
950.000,-- Kč do návrhu roz-
počtu na rok 2006 jako přís-
pěvek pro poskytovatele těch-
to služeb Adevu - školní jídel-
ny, s. r. o.. 

7) Vyhověla žádosti paní Anny
Klecandrové o uvolnění z re-
dakční rady Vambereckého
zpravodaje z pracovních dů-
vodů ke dni 28. 2. 2006
a jmenovala do redakční rady
Ing. Josefa Martinka, CSc.,
místostarostu  města.

8) Schválila složení delegace
města na krajkářské slavnosti
do Itálie ve dnech 28. 2. až
6. 3. 2006. 

9) Projednala zápis z komise ŽP
ze dne 25. 1. 2006 a souhlasí
s ním mimo bodu č. 6, který
považuje zatím za návrh ře-
šení.

10) Souhlasí s vyvěšením vlajky
Tibetu na budově radnice
dne 10. 3. 2006. 

11) Souhlasí se záměrem zřízení
zemníku v lokalitě bývalé di-
voké skládky a pověřuje sta-
rostu dalším jednáním.          

12) Schvaluje vyhodnocení při-
pomínek a námitek k územ-
nímu plánu města dle přílo-
hy a ukládá starostovi jejich
postoupení na MÚ Rychnov
nad Kněžnou. 

13) Stanovila priority pro měst-
skou policii a rozhodla o je-
jich kontrole v RM každý
měsíc. 

14) Schvaluje podání žádosti
o dotaci na rekonstrukci
krajkářské školy a ukládá
o tomto kroku informovat
zastupitelstvo města. 

15) Vyslechla názor právníka k pro-
blematice úhrady nákladů za
čištění odpadních vod a přija-
la následující usnesení:
a) bere na vědomí 
- rozhodnutí Městského úřa-
du v Rychnově nad Kněžnou,
odboru životního prostředí,

č. j. ŽP6-05-No ze dne 27. 12.
2005 o předběžném opatření
týkajícího se povinnosti čiště-
ní odpadních vod a úhrady
za čištění odpadních vod (to
je  434 525,-- Kč/měsíc),
- došlou fakturou od firmy
PREMIER SERVIS, s. r. o. ve
výši odpovídající zmíněné-
mu rozhodnutí,
- zprávu právního zástupce
o možnostech postupu a je-
ho důsledcích,
- podané odvolání a navrže-
né právní kroky směřující
k uspořádání situace,
b) konstatuje
- že Zastupitelstvo města
Vamberk svým usnesením
přijalo rozpočtové provizori-
um pro první čtvrtletí roku
2006 a rada města je tímto
usnesením vázána věcným
určením a výší veřejných
prostředků,

c) schvaluje
- úhradu za čištění odpad-
ních vod do výše použitel-
ných rozpočtových prostřed-
ků podle rozpočtového pro-
vizoria v úrovni roku 2005
(to je 250 000,-- Kč/měsíc),
d) ukládá 
- starostovi města činit ve
spolupráci s právním zástup-
cem v této věci potřebné kro-
ky k řešení této situace,
zejména pokračovat v odvo-
lacím řízení,
- starostovi města seznámit
zastupitelstvo města se situací
na jeho nejbližším zasedání,
- po projednání v zastupitel-
stvu města případně řešit
celou záležitost prostřednic-
tvím soudní úschovy.

Ing. Josef Martinek, CSc.
místostarosta města

Ing. Jiří Mazúch
starosta města

M Ě S T O  V A M B E R K
Věc: Zveřejnění možnosti prodeje ne-
movitosti podle § 39, odst. 1, zákona
č. 128/2000 Sb., v pl. znění
Město Vamberk tímto zveřejňuje záměr prodeje domku čp. 271
se stavební parcelou st. 59 o výměře 304 m2 a zahradou č. 99/1
o výměře 258 m2 v k. ú. Vamberk v ulici Tyršova. Uzávěrka
31.3. 2006.                   Ing. Jiří Mazúch, starosta města

Město Vamberk 
nabízí pronájem 

2 místností v 1. patře domu čp. 102 
na Husově náměstí ve Vamberku 

o celkové ploše 53 m2, 
vhodné například pro kancelář. 

Informace podá Ing. Eva Forejtková, 
tel. 494 548 116.
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Informace k dani z nemovitostí
Finanční úřad  v Rychnově nad Kněžnou po dohodě
s Městským úřadem ve Vamberku  informuje o způso-
bu distribuce složenek daně z nemovitostí.
Složenky k dani z nemovitostí pro poplatníky trvale bydlící v ob-
ci budou připraveny k vyzvednutí na městském úřadě v místnos-
ti  č. 11 - finanční odbor, v období od 6. dubna 2006 v následu-
jících dnech:

PONDĚLÍ 8.00 - 11.00 13.00 - 16.30
ÚTERÝ 8.00 - 11.00 12.00 - 14.00
STŘEDA 8.00 - 11.00 13.00 - 16.30
ČTVRTEK 8.00 - 11.00 12.00 - 14.00
PÁTEK 8.00 - 11.00 12.00 - 14.00

Termín splatnosti daně z nemovitosti 31.5.2006.
Finanční odbor

Evidenční známky na popelnice 
pro rok 2006

Upozorňujeme všechny občany, kteří ukládají odpad do
popelnic, že i pro rok 2006 je třeba označit tyto evidenční-
mi známkami. Známky budou vydávány na Městském úřa-
dě ve Vamberku v kanceláři finanční účtárny.

Vzhledem k tomu, že  vyhláška o odpadech umožňuje provést
úhradu poplatku za I. pololetí až do konce měsíce března téhož ro-
ku, budou evidenční známky pro rok 2005 platit do konce března
roku 2006. Od 1. dubna 2006 by měly být všechny popelnice ozna-
čeny novou známkou.

Ing. Václav Krsek
ředitel  s. r. o. Vambekon

Asi jsem nějak zlobili...
Toto je název krátkého článku, který byl zveřejněn v únorovém vy-

dání Vambereckého zpravodaje.
Po jeho přečtení mi nedá, abych se k němu několika větami nevy-

jádřil.
Na zpracování návrhu rozpočtu jsem participoval spolu s vedením

města a ekonomkou MÚ paní B. Jedlinskou. Zde je nutno podo-
tknout, že vždy začátkem každého roku /již asi po dobu osmi let/,
kdy není k dispozici rozpočet schválený Zastupitelstvem Města
Vamberk funguje na základě tzv. rozpočtového provizoria. V tomto
období,  tj. do schválení rozpočtu na běžný rok, lze tedy proplácet
a nakupovat činnosti a předměty sloužící bezprostředně k chodu
města a jeho zařízení.                                                                   

Vzhledem k tomu, že finančních prostředků není nikdy dost, byl
návrh rozpočtu a jednotlivé požadavky konzultovány s jednotlivými
organizačními složkami města, mimo jiné také s vedoucí Městské
knihovny paní A. Klecandrovou (27.1.2006), a zde přicházíme
k meritu věci: 

Při konzultaci o struktuře rozpočtu pro Městskou knihovnu na rok
2006 nepadlo jediného slova o tom, že by měl být omezen popř. za-
staven nákup nových knih. Případné omezení rozpočtových výdajů
se vztahovalo pouze na vybavení knihovny.

Nechápu tedy jaké reakce měl výše zmíněný článek vyvolat, popř.
k čemu měl sloužit. Nehledě k tomu, že jeho obsah neguje informa-
ci na straně 10 Vambereckého zpravodaje - "Nové knihy v oddělení
pro dospělé čtenáře" ovšem s podtitulkem "se nějakým zázrakem
přece jenom objevily - kdo ví proč?"

Co říci závěrem. Byl bych rád kdyby Vamberecký zpravodaj
sloužil k pravdivému a jenom pravdivému informování svých čte-
nářů a nikoliv k vyvolávání snad nějakých emocí či zákulisních
intrik apod.

Josef Šlezinger  
předseda finančního výboru

● Město Vamberk uzavřelo s
obcí Potštejn veřejnoprávní
smlouvu, ve které se zavazuje,
že komise starosty Města
Vamberk pro přestupky bude tu-
to agendu vyřizovat i pro potře-
by obce Potštejn. Znamená to,
že přestupky občanů Potštejna
budou řešeny na Městském úřa-
dě ve Vamberku
● 7.2. 2006 jsme obdrželi ozná-
mení jednoho našeho občana,
že na ledě Zdobnice v Koutech
se prochází čáp. Vyslaný pra-
covník zjistil, že šle o volavku.
Vamberk tak přišel o primát, ne-
bo� a� je to proti všem zvyklos-
tem přírody, čáp se v Česku již
skutečně objevil, ač mu do pra-
videlné doby příletu zbývá ještě
několik týdnů 
● upozorňujeme občany, že na
svých domech musí mít viditel-
ně označené číslo popisné. Při
nesplnění této povinnosti může
být udělena pokuta až 10.000,--
Kč. Kontrolu může provádět i
městská policie. V Rychnově
nad Orlicí a Kostelci nad Orlicí
již tyto kontroly započaly
● 8.3.2006 si připomeneme 15.
výročí odchodu posledního so-

větského vojáka z naší republiky.
Většina z nás má tento odchod
spojený se známým zpěvákem
Michalem Kocábem. Kolik a če-
ho jsem v Česku měli si přečtěte
v článku Dr. Kráma uvnitř VZ
● veřejná zasedání Zastupitel-
stva Města Vamberk jsou v le-
tošním roce naplánována na
6. března, 5. června, 4. září a
4. prosince. Není vyloučeno -
spíše to je vzhledem k volbám
do obecních zastupitelstev veli-
ce pravděpodobné, - že bude
i nějaké zasedání navíc. Konají
se v Městském klubu od 19,00
hodin a jste na ně srdečně zváni.
Nečekejte až na článek pana
místostarosty ve VZ - zaznělo na
zastupitelstvu a přij	te se zú-
častnit osobně       
● množství sněhu na střechách
trápilo i Vamberk. Z důvodu při-
blížení se kritické hodnotě zátě-
že na čtvereční metr byla ve
dnech 17. až 19. února uzavře-
na sportovní hala. Volejbalistky
Záměle byly nuceny sehrát svo-
je dvě utkání v hale v Česticích.
Ani ztráta domácího prostředí
je nevyvedla z míry, nebo� v o-
bou zápasech zvítězily

● redakční radě se dostalo po-
chvaly za otištění odjezdů auto-
busů z Vamberk. Byla vyslovena i
přání, aby byly zveřejněny odjez-
dy i do dalších míst. Toto mělo
být již minule, ale řáděním tis-
kařského šotka část cílových míst
vypadla. Omlouváme se za toto
nedopatření a otiskujeme chybě-
jící odjezdy dodatečně. Jelikož
dochází k dalším změnám, otisk-
neme v některém z příštích čísel
inovovaný jízdní řád.
● v různých odhadech o počtu
držených zbraní občany se vy-
skytují informace o tom, že ne-
legálně držených zbraní je více
než legálně držených. Jestli to je
pravda tak je to pěkný zbrojní
arzenál. Podařilo se nám zjistit
kolik a k jakému účelu jsou
zbraně drženy legálně. V ČR
vlastní zbrojní průkaz 622 000
občanů. Zbraně vlastní: 700 000
sběratelé, 124 000 sportovní
střelci, 129 000 myslivci, 67 000
lidé k výkonu zaměstnání,
230 000 lidé k ochraně života,
zdraví a majetku 
● občané, kteří budou chtít 2. a
3. června 2006 vybírat poslance
mimo své bydliště, již mohou

požádat o voličské průkazy.  Žá-
dost může volič podat osobně u
příslušného obecního úřadu
(MÚ Vamberk - matrikářka M.
Nováková) do středy 31.5.2006
do 16,00 hodin (je přitom třeba
prokázat totožnost platným ob-
čanským průkazem nebo cestov-
ním pasem) nebo doručit pří-
slušnému obecnímu úřadu poš-
tou nejpozději do pátku
26.5.2006 - v tom případě musí
být žádost opatřena úřadně ově-
řeným podpisem voliče.  Volební
průkaz bude vydán nejdříve 15
dnů před dnem voleb (to je od
18. 5. 2006) bu	 osobně nebo
osobě, která se prokáže plnou
mocí s ověřeným podpisem voli-
če a nebo jej voliči obecní úřad
zašle.  
● Horský kurýr, což je regionál-
ní měsíčník pro Rokytnicko
a okolí zveřejnil ve svém únoro-
vém čísle velice zajímavý článek
o Dr. Lützovovi. V lednu uply-
nulo 90 let od jeho úmrtí.
Jelikož se domníváme, že bude
zajímat i mnohé z Vás, obyvatel
Vamberka, přetiskujeme jej se
souhlasem  vydavatele i v na-
šem časopise.

Zajímavosti (nejen) z radnice
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KAMENICTVÍ
● pomníky z přírodního 
i terasového kamene

● moderní tvary pomníků
● čištění starých pomníků 
tlakem vodního paprsku

RAŠKA RUDOLF, 561 14 České Libchavy
tel. 465 582 130, 603 281 830, 603 281 831

ÚSTÍ NAD ORLICÍ
Kulturní dům

12. - 13. dubna
st 9 - 18 hod., čt 9 - 17 hod.

Církev Československá 
husitská ve Vamberku

Farářka Mgr. Alena Naimanová, 
516 01 Rychnov nad Kněžnou, Bezručova 16

Telefon: 494 534 854 nebo 603-395424  
e-mail: naina@quick.cz

Důvěrnice: Alenka Jánková
DŮLEŽITÁ ZMĚNA - DEN A HODINA KONÁNÍ

BOHOSLUŽEB:
od listopadu se konají bohoslužby ve všední den,

vždy v lichou kalendářní středu v 18,30 
v 1. poschodí nad květinářstvím vedle radnice. 
Bohoslužby v březnu 2006:

středa 1., 15. a 29. 3. v 18,30 h.
Bohoslužby v dubnu:

středa 12.4. (předvelikonoční) 
a 26. 3. v 18,30 h.

Výroční shromáždění: 
neděle 2.dubna v 17 hodin

Světový den modliteb:
neděle 12. března v 15 hodin na římskokatolické faře 

(program z Jihoafrické republiky, diapozitivy, 
informace, sbírka na pomoc africkým dětem)

Další informace na vývěsce na náměstí 
(přes náměstí proti spořitelně).

8. března 1991 ve 3.30 hodin SEČ  odešel
z Rokytnice v Orlických horách, kde byla silná
posádka,  poslední sovětský voják. V tomto
městě byl v rámci Střední skupiny sovětských
vojsk, která měla velitelství v Milovicích, dis-
lokován 210. motostřelecký pluk, podřízený
19. GvMSD (gardové motostřelecké divizi)
v Mladé Boleslavi. Poslední železniční tran-
sport překročil československou hranici
21. června 1991, velitel Střední skupiny so-
větských vojsk genplk. Vorobjov odletěl 27.
června 1991. 

Odchod Střední skupiny sovětských vojsk
proběhl od února 1990 do června 1991.
Celkem bylo z území Československa v 925
transportech odsunuto 11 740 důstojníků,
6680 praporčíků, 56 280 poddůstojníků a pří-
slušníků mužstva, tj. celkem 73 000 vojáků,

společně s 5200 občanskými zaměstnanci,
39 140 rodinných příslušníků, 1300 tanků,
1600 bojových vozidel pěchoty, 1000 obrně-
ných transportérů, 30 odpalovacích zařízení
operačně-taktických a taktických raket, 90 ra-
ketometů, 530 samohybných děl, 330 taže-
ných děl, 250 minometů, 140 protitankových
raketových kompletů, 175 protiletadlových ra-
ketových kompletů, 75 protiletadlových dělo-
střeleckých kompletů, 105 letadel (z toho
77 bojových) a 175 vrtulníků (z toho 146 bo-
jových), 19 300 kolových přepravních vozidel,
1750 pásových přepravních vozidel a 110 600
tun munice. Střední skupina vojsk uvolnila
355 objektů, z toho 286 v ČR a 69 v SR. K ci-
vilnímu využití bylo předáno 65 objektů, pře-
vážně na území České republiky.

PhDr. Josef Krám

Připomeňme si 15. výročí ... 
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(pokračování ze str. 1)
Návrh ten byl přijat a městská ra-

da zmocněna tuto záležitost vyšet-
řit a výsledek šetření v nejbližší
schůzi obecnímu zastupitelstvu
oznámit. Za tím účelem zajeli čle-
nové městské rady dne 18. prosin-
ce 1896 do Rokytnice a tam o věci
té ústně pojednali, hlavně s tehdej-
ším rokytnickým farářem p. Václa-
vem Hlavsou, který tam akci dráhy
hlavně vedl. Zástupci zdejšího
města, starosta Adolf Vyskočil,
Frant. Suchánek, Boh. V. Kosek
a Jindř. Kubias se přesvědčili, že
myšlence zřízení dráhy z Doudleb
do Rokytnice na místo ze Žamber-
ka se dá v Rokytnici získati hojně
přátel, ačkoli práce městem
Rokytnicí pro projekt ze Žamberka
značně pokročily a blížily se k své-
mu dokončení.

Bylo proto třeba, aby se Vamberk
s největším urychlením a úsilím
věci své ujal.

Proto se obrátila městská vam-
berská rada na známého inženýra,
pana zemského a říšského poslan-
ce Kaftana v Praze se žádostí, aby
jí poradil, jaké kroky má v tom
ohledu podniknout. Ten však, jsa
parlamentními pracemi přetížen,
doporučil na slovo vzatého želez-
ničního odborníka inženýra Kodla
z Písku, jemuž sám osobně dopsal
a jej informoval.Pan inženýr Kodl
písemně vyjednával s městskou ra-
dou a výsledek byl ten, že mu bylo
zadáno zhotovení topografické
mapy a technické zprávy o nákla-
dech na vybudování železniční tra-
ti z Doudleb do Rokytnice. Za tím
účelem přijel dne 8. ledna 1897 do
Vamberka, aby zhlédl terén.

Pan inženýr, nepouživ povozu do
Doudleb jemu vyslaného, šel pěšky
se starostou Adolfem Vyskočilem a
Josefem J. Suchánkem, kteří mu
přijeli do Doudleb naproti, a ihned
revidoval terén z Doudleb do
Vamberka, kudy tra� dráhy má vés-
ti, a druhého dne pak pokračoval
v revisi terénu do Rokytnice.

Rokytničtí pojednou však počali
poukazovat na to, že nemohou ny-
ní vstoupit s Vamberkem v bližší
jednání, jelikož musí vyčkat, jak
dopadne revise projektu trati již
z Rokytnice do Žamberka trasova-
né, že však chtějí o směru
Vamberkem navrženém uvažovat.
Kdyby pak došlo k dohodě mezi ni-
mi a Vamberkem, musí město
Vamberk samo uhraditi veškeré vý-
lohy, vzniklé trasováním nové tra-
ti. Z tohoto prohlášení Rokytnic-
kých se zdálo, že tito, hlavně pře-
dáci, trati z Doudleb do Rokytnice
méně přejí.

Proto starosta města Adolf
Vyskočil ve schůzi obecního zastu-
pitelstva dne 13. ledna 1897 navr-
hl, aby bylo zahájeno úřední jed-
nání s městem Rokytnicí, aby byl
slyšen hlas tamějšího obecního za-
stupitelstva, a nikoli jen hlasy jed-

notlivců, nebo� širší veřejnost ro-
kytnická nabídku Vamberka sym-
paticky přijímala.

V  této schůzi vylíčil starosta Ad.
Vyskočil vše, co bylo dosud v zále-
žitosti dráhy podniknuto. Přitom
upozornil, že Technické Listy při-
nesly v poslední době zprávu, že
c. k. ministerstvo vojenství ve
Vídni zamýšlí z důvodů vojenských
zřídit pohraniční dráhu od Žam-
berka, a tu, kdyby ke zřízení této
dráhy došlo, bylo by snažení měs-
ta Vamberka marné, a muselo by
se pomýšlet na nové vyjednávání
se severozápadní dráhou o zřízení
řádného, hlavně nákladního nád-
raží v Doudlebech. Aby pak obecní
zastupitelstvo města Vamberka se-
znalo, jaké podpory státní a zem-
ské na stavbu místní dráhy možno
docílit, přečetl starosta některé
zprávy zemského výboru pro král.
České k věci té se vztahující.

Po obšírné debatě a uvažování
odhlasováno k návrhu Viléma
Petránka, aby se věc nepouštěla se
zřetele a aby byly podniknuty dal-
ší kroky ke zřízení dráhy.

Za tím účelem byl zvolen na ná-
vrh řídícího učitele Ant. Stahla
zvláštní železniční výbor, do něhož
byli povoláni: starosta města Ad.
Vyskočil, Antonín Bednář, Florián
Hernych, Jos. J. Suchánek, Jan
Zeman, Jindřich Kubias, Ant. Stahl,
Vil. Petránek a Boh. V. Kosek.

Aby se mohli rokytničtí občané
přesvědčit o tom, že město
Vamberk vážné pomýšlí na zřízení
dráhy z Doudleb do Rokytnice, by-
lo ve schůzi na návrh Dr. Rud.
Roubala 19 hlasy z 21 přítomných
odhlasováno, aby na předběžné
práce a výlohy byla zatímně povo-
lena z obecních důchodů částka
3000 zlatých, než dojde k soukro-
mému upisování příspěvků.

Proti usnesení obecního vamber-
ského zastupitelstva ze dne 13. led-
na 1897, pokud se týkalo povolení
částky 3000 zlatých na předběžné
výlohy, byl podán Václavem
Uhlířem, rolníkem, a Františkem
Dostálem, obchodníkem, občanů
ze Zářečí, rekurs k okresnímu za-
stupitelstvu v Rychnově n. Kn., kte-
ré rekursu tomu vyhovělo a usne-
sení obecního zastupitelstva o po-
volení příspěvku zrušilo.

Jest opravdu s podivem, že
okresní zastupitelstvo ve věci tak
všeobecně prospěšné, jako jest
dráha, mohlo takovéto rozhodnutí
vydat.

Jelikož se Rokytničtí nehodlali
pouštěti před provedením revise
svého projektu ze Žamberka do
žádného bližšího jednání se zá-
stupci města Vamberka, zůstala zá-
ležitost dráhy nějaký čas v klidu,
a to do 4. dubna 1897, kdy želez-
niční odbor, zastupitelstvem dne
13. ledna 1897 zvolený odbýval
svou první schůzi. Při této schůzi
oznámil předsedající starosta

Adolf Vyskočil, že se vbrzku bude
konat revise projektu dráhy ze
Žamberka do Rokytnice, a bylo
usneseno požádat město Rokyt-
nici, aby k této revisi byli přizváni
zástupci města Vamberka. K tomu
účelu zvoleni byli: Jindřich Kubias
a Jos. J. Suchánek, kteří měli při
této příležitosti přerušené jednání
s Rokytnickými opětně navázati.

Dále předložil starosta města Ad.
Vyskočil technické dobrozdání in-
ženýrů Kodla z Písku a Hammra ze
Smíchova o projektu trati z Dou-
dleb do Rokytnice, které se uvolil
Jindř. Kubias přeložiti do němčiny,
aby mohlo být doručeno Rokytnici.
Dále usneseno, aby vzhledem k to-
mu, že bylo vyhověno rekursu pro-
ti příspěvku města Vamberka na
předběžné výlohy, podniknuta byla
soukromá upisovací akce mezi in-
teresenty, k níž se uvolil napsat
příslušné provolání řídící učitel
Antonín Stahl. Kromě toho usnese-
no ucházet se též o podporu u ob-
čanské záložny ve Vamberku.

Ježto Rokytničtí čekali na revisi
svého projektu, zůstala akce dráhy
opět nějaký čas stát. Teprve dne
23. května 1897 svolal starosta
města opět železniční odbor, aby
se poradil o dalších krocích. V  té-
to schůzi resignoval starosta Ad.
Vyskočil na funkci předsednickou
a odbor zvolil za svého předsedu
Jindřicha Kubiase. Ten, ujav se
předsednictví, poukázal na to, že
jest nutno v prvé řadě se přesvěd-
čit, jak daleko Rokytničtí pokročili
se svou  záležitostí a jaké  smýšle-
ní  tam o  naší drážní myšlence pa-
nuje. 

Po úřadě zvolení Jos. J. Suchá-
nek a Antonín Novák, aby se hned
druhého dne vypravili do Rokytni-
ce a podle možnosti při této cestě
navštívili též obce, jichž se náš
projekt dotýká. Ke konci schůze
schváleno jednomysleně provolá-
ní, sestavené An. Stahlem, které
znělo:

Občané!
Pohlédneme-li na mapu země Čes-

ké, spatřujeme na severozápadě
v krajinách německých úžasně hus-
tou sí� železniční, kdežto v krajinách
ryze  českých jest železných drah po-
měrně málo. Uvažujíce o tom, proč
Němci  tak mnoho  drah  staví  a
Čechové opět příliš málo, přicházíme
k závěru, pro nás Čechy málo licho-
tivému. Dráhy železné staví se z nej-
větší části podporou země a státu.
Této podpory dovedou naši němečtí
krajani dobře využitkovat, kdežto
my na vydání toto jen platíme. Stát
a země udílí podpory drahám z pe-
něz poplatnictva a my Čechové, ač
veliká břemena vůči zemi a státu ne-
seme, nestaráme se o to, aby z této
naší berně jistá část nám byla vráce-
na v podobě subvencí železničních.

Před nedávném domáhalo se sou-
sední město Rokytnice, aby vlastní

železnou dráhou spojeno bylo s dra-
hou severozápadní v Žamberku.
Postihli� občané rokytničtí, že ne-
mají-li na věky odsouzeni býti k ži-
voření a pozvolnému úpadku hmot-
nému, nevyhnutelně jest jim potřebí
dráhy železné.Jak z ústní rozmluvy
s Rokytnickými známo, raději by vi-
děli svou dráhu připojenou k severo-
západní dráze v Doudlebech, proto-
že by otevřela cestu z pohoří orlické-
ho přímo do kraje, a tím bohatství
tohoto pohoří k větší platnosti by
přišlo.

Myšlence té, aby Rokytnice smě-
rem přes Vamberk drahou s Doudle-
bami spojena byla, postavilo se nyní
město Vamberk v čelo, jelikož po-
znalo, jak důležitou tepnou životní
pro celý severovýchodní kout vlasti
naší stala by se právě dráha tato.
Vedla� by údolím řeky Zdobnice, kde
při mohutném spádu vodním, po-
vstaly by mnohé závody průmyslové.

Obecní zastupitelstvo města
Vamberka, uvažujíc o tom v plné své
schůzi, usneslo se požádat odborné-
ho znalce o provedení nákresu a
úvahy o trati Vamberk-Rokytnice.
Úlohu tu provedl pan inženýr Kodl
z Písku a jest nyní na tom, provést
trasování dráhy této. Trasování má
se však jen z dobrovolných příspěv-
ků podniknout, a proto žádáme
a vyzýváme všechny PT zájemníky
a přívržence myšlenky této, kteří
s námi do jednoho šiku postavit se
míní, o podporu k prvnímu kroku
práce vytčené, nebo� zajisté doba
nynější jest nejpříhodnější a snad
nikdy nenaskytne se příležitost více,
kde Němci svorně s Čechy by k jed-
nomu cíli pracovali.

Bude� dráha tato jako divotvorný
proutek, který oživí a k blahobytu
i významu přivede nejen krajinu na-
ší i bohatství hor orlických.

Tomuto mnohoslibnému podniku
volá upřímné Nazdar prozatímní
komité.

Dne 23. května 1897 zvolení de-
legáti Jos. J. Suchánek a Ant.
Novák se odebrali již 24. května
1897 do Rokytnice, kdež o dohodu
usilovali. Akce a cesta delegátů by-
ly š�astné, nebo� zástupci města
Rokytnice jim slíbili, že zavítají
dne 30. května 1897 k definitivní-
mu dojednání o stavbě dráhy do
Vamberka.

Dne 30. května 1897 zavítali
skutečně zástupci Rokytnice do
Vamberka, kdež se velmi příznivě
a podrobně o záležitosti dráhy ro-
kovalo a zástupci tito, poznavše
město Vamberk a jeho průmyslové
závody, byli cele zaujati pro myš-
lenku dráhy Doudleby-Vamberk-
Rokytnice, nechavše úplně pad-
nouti již tak daleko dospěvši pro-
jekt dráhy ze Žamberka. Při této
schůzi sepsáno prohlášení, které
město Vamberk považuje za pevný
bod k dalšímu vývoji této dráhy.
Prohlášení toto zní:
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PROHLÁŠENÍ.

1.  Nádraží v Rokytnici má zůstat
na témž místě, jak v generálním
projektu jest vyměřeno.

2.  Zemský výbor musí dát svolení
ke stavbě dráhy Vamberk-Rokytnice.

3.   Město Rokytnice platí v témž po-
měru, jak by bylo platilo při trati
Žamberk-Rokytnice

Poznámka: Vydání za předběžné
práce generálního projektu platí
město Vamberk samo. Město Rokyt-
nice (již ve vlastním zájmu) se při-
činí, aby subvence, jak zemská, tak
říšská, pro celou tra� byla jednotná.
Koncesi této trati vydobude si město
Vamberk s městem Rokytnicí společně.
Ve Vamberku dne 30. května 1897.
Em. Mannel v. r.           
Václav Hlavsa v. r. za Rokytnici.     
Ad. Vyskočil v. r.,         
Boh. V. Kosek v. r.,      
Vilém Petránek v. r.        
F. Suchánek v. r.
Jos. J. Suchánek v. r.     
Jan Zeman v. r.             
Ant. Novák v. r.              
Josef Hernych v. r.
za Vamberk.

Společná práce obou měst byla
zahájena tím, že zástupci města
Rokytnice, farář Václav Hlavsa
a purkmistr Em. Mannel se zástup-
ci města Vamberka, A. Vyskočilem,
Jos. J. Suchánkem a Lad. Bedná-
řem dne 9. června 1897 zajedou
do Prahy, aby uplatňovali a hájili
na příslušných místech zájmy míst-
ní dráhy Vamberk-Rokytnice.
O podporu a intervenci byl požá-
dán zemský a říšský poslanec
Frant. Hovorka z Rybné nad
Zdobnicí. Zástupci města Rokyt-
nice domáhali se v Praze hlavně
toho, aby byla zastavena revise
trati Rokytnice-Žamberk, která by-
la již ustanovena na den 13. červ-
na 1897. Zároveň hleděli generál-
ní projekt této dráhy vyzvednout
a o příznivé vyřízení nového pro-
jektu Vamberk-Rokytnice se při-
mluvili.

Jmenovaného dne 9. června
1897 se sešly deputace obou měst
v Praze v hotelu u arcivévody Ště-
pána, kde se odbývala krátká kon-
ference, načež navštívily členy
zemského výboru král. Českého
hrab. Schonborna, K. Adámka,
Dr. Herolda, Dr. E. Grégra, Dr.
Škardu, prof. Šlezingera a ředitele
technické kanceláře Ing. Jahodu.
Po příznivém vyřízení této záleži-
tosti odebrala se deputace města
Rokytnice na místodržitelství k ra-
dovi Vojáčkovi, aby tam žádala za
odložení projektu Rokytnice-Žam-
berk. Deputace města Vamberka
pak navštívila kancelář inženýrů
Kodla a Hammra na Smíchově
a ujednala s nimi provedení před-

běžných prací technických, jakož
i to, že již 14. června 1897 počne
se trasovati směrem od Rokytnice
k Vamberku. 

Konečně se usnesly obě deputace
uspořádati v Rybné n. Zd. infor-
mační schůzi všech interesantů, na
níž měl promluviti o významu
a důležitosti této dráhy, jakož i o
opatření stavebního nákladu, farář
Václav Hlavsa z Rokytnice. Jelikož
však farář Hlavsa nemohl uvede-
ného dne slibu svému dostáti, od-
bývána byla zmíněná schůze 29.
června 1897 a získán na ní mnohý
dosud vlažný zájemník projektu.

Ing. Hammer slíbil před trasová-
ním projekt předem zhlédnouti,
což se stalo dne 15. června 1897
za přítomnosti Boh. V. Koska
a Jana Zemana.

Nyní měla záležitost stavby drá-
hy Vamberk-Rokytnice již rychlý
spád, takže se jen stručně zmíním
o některých důležitějších okolnos-
tech.

Na výzvu ze dne 1. října 1897
č. 62387 předložen byl zemskému
výboru v Praze finanční plán želez-
ničního podniku a u Zemské banky
král. Českého v Praze uzavřena vý-
půjčka na stavbu dráhy ve výši
1,863.000 Kor.

Dne 25. srpna 1899 byla uzavře-
na s inženýry Janem Kodlem
a Ludvíkem Hammrem smlouva
o vypracování podrobného projek-
tu dráhy. Smluveno, že za každý
kilometr délky trati obdrží tito 460
zl. r. m. Návrh této smlouvy byl
předložen dne 6. září 1899 zem-
skému výboru v Praze k schválení,
který ji schválil. 

Koncesní listina na stavbu místní
dráhy Doudleby-Vamberk-Rokyt-
nice byla vydána dne 27. prosince

1904 čís. 169 ř. z. a jako koncesio-
náři uvedena města Vamberk
a Rokytnice. 

Dne 18. dubna 1905 podána by-
la železničnímu odboru zemského
výboru v Praze městem Vam-
berkem žádost o rozšíření projek-
tovaného nádraží ve Vamberku. Po
předchozím komisionelním řízení
bylo žádosti vyhověno. 

V lednu roku Í905 bylo vypsáno
zemským výborem v Praze ofertní
řízení na stavbu dráhy Doudleby-
Vamberk - Rokytnice a po přezkou-
šení ofert zadána stavba firmě Ing.
Zdenko Kruliš v Praze - Král.

Vinohrady z deseti oferujících fi-
rem podnikatelských.

Dne 24. srpna 1905 zažádalo
město Kostelec n. Orl. u zemského
výboru v Praze, aby dráha
Doudleby - Vamberk - Rokytnice
vycházela z Kostelce n. O. na mís-
to z Doudleb, čemuž však zemský
výbor po předchozím slyšení kon-
cesionářů nevyhověl.

Se stavbou dráhy bylo započato
v létě 1905. Stavba byla rozdělena
na 2 sekce, z nichž první měla sídlo
ve Vamberku, kde byla též centrála
podnikatelství, V čele této sekce stál
vrchní inženýr Frant. Linhart, který
bydlel ve Vamberku, v prvním po-
schodí domu čp. 86. Centrální kan-
celáře podnikatelství byly v domě
čp. 83 na náměstí ve Vamberku.

V čele druhé sekce, která měla
sídlo v Rokytnici, byl Ing. Cyril
Maršák.

Řídícím stavby byl ustanoven
zemským výborem zemský vrchní
inženýr Josef Pele, který bydlel ve
Vamberku v domě čp. 126. Byl to
muž rázovitý, na pohled drsné po-
vahy, avšak pod hrubou slupkou se
skrývalo dobré a šlechetné srdce,

Dozor na stavbu první sekce měl
zemský inženýr Josef Hnátek, milý
a příjemný pán, který sídlil
v Doudlebech. Na sekci druhou
dozíral zemský inženýr Š. Lederer,
sídlící v Rokytnici.

Délka celé trati z Doudleb do
Rokytnice činí 19,45 km a probíhá
katastry obcí Doudleby, Vamberk,
Peklo n. Zd., Jahodov. Rybná
n. Zd., Slatina n. Zdob., Pěčín
a Rokytnice.

Počáteční kóta v Doudlebech činí
285,10 m. n. v., konečná kóta
v Rokytnici 562,45 m n. v. Činí tu-
díž výškový rozdíl 277,35 m.

Celkový rozpočtený náklad činil
1,066.000 zl. r. č. Celkový stavební
náklad pak 2,662.700 Kor., na kte-
rý přispěla:
země Česká částkou                
1,863.800 Kor.
stát Rak.-Uh.                            
610.000  Kor.
koncesion. Vamberk-Rokytnice    
88.900 Kor.

Pochozí komise za účelem pře-
vzetí dráhy se konala dne 12. října
1906 za přítomnosti zástupců ge-
nerálního ředitelství drah ve Vídni,
pražského místodržitelství, minis-
terstva vojenství ve Vídni, zemské-
ho výboru král. Českého v Praze,
ředitelství státních drah v Praze,
zástupců severozápadní dráhy
a koncesionářů.

Slavnostní otevření trati a zahá-
jení jízdy na ní stalo se dne 14. říj-
na 1906, k čemuž vydalo město
Vamberk zvláštní pozvání. Pozvání
toto doručeno bylo obyvatelstvu
města Vamberka, rozesláno též do
okolních obcí a rodákům a přáte-
lům města Vamberka.                     

Slavnost otevření dráhy a zahá-
jení jízdy na ní jsou vylíčeny po-
drobně v Pamětech města Vam-
berka n. Z. od J. F. Krále.

Konečně uvádíme zde onu okol-
nost, že při stavbě dráhy Doudleby
- Vamberk - Rokytnice bylo dosaže-
no dobudování tisícího kilometru
drah, zemí Českou garantovaných,
což bylo vyznačeno bronzovou pa-
mětní deskou na místě samém na
pěčínském tunelu, kam tisící kilo-
metr padl.

Když po vybudování dráhy došlo
k jejímu zakreslení do katastrál-
ních map, byly pozemky patřící
dráze i tra� sama omezníkovány.
Pískovcové mezníky nesou značku
DVR (Doudleby - Vamberk -
Rokytnice). Zlí jazykové však teh-
dy tvrdili, že písmena ona značí
počáteční písmena slov věty:
"Dluhy Vamberka rostou'', což bylo
do jisté míry  odpovídající  tehdej-
šímu  finančnímu stavu města
Vamberka.

Z konceptu do brožury 50 dráhy
VDR od Josefa Hajniše připravil
a fotografiemi doplnil

Antonín Bartoš

Motorový osobní vlak v tunelu u zastávky Rybná n. Zd.
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KAVALÍR DUCHA
Dr. FRANTIŠEK HRABĚ LÜTZOW

Úryvek z řeči ministra Národní Obrany Fr. Udržala,
bývalého místopředsedy Národního shromáždění
jménem Československého národního shromáždění: 
"Hraběti Lützovu náleží čest, že československý národ čítá jej
nyní mezi první naše duchovní legionáře, kteří připravovali ce-
stu v cizině pro osvobození československé vlasti. (Předneseno
dne 13. ledna 1919 při slavnostním shromáždění u hrobky
F. Lützova ve Vamberku).

Rádi bychom čtenářům HK připomněli, že 13. ledna 2006
uplynulo 90 let ode dne, kdy v exilu ve Švýcarsku v městečku
Territetu tragicky zemřel Dr. František hrabě Lützov,  význam-
ná osobnost z doby utváření našeho samostatného státu na po-
čátku 20. století. Svojí pročeskou činností dělal rakouským
úřadům velké starosti a byl proto pod stálým policejním dohle-
dem. Přesto navázal styky s českou emigrací, kterou podporo-
val i finančně.

Manželka hraběte Lützowa zakoupila v r. 1884 zámek Žam-
pach ve východních Čechách (okr. Ústí n. Orl.). Sám Lützow
tam vlastnil panství Vamberk, které zdědil po svém příbuzném
z babiččiny strany Františku Ant. Hraběti Kolowratovi z
Rychnova n. Kn. Lützow našel na Žampachu vhodné místo pro
svou literární činnost. Sem zval mnohé přátele z domova i z ci-
ziny a seznamoval je s naší pohnutou i slavnou historií. Když si
jeho angličtí přátelé stěžovali na jazykovou bariéru při snaze se
o Čechách něco dozvědět, napsal Lützow několik historických
knih o našich dějinách anglicky. Nejzávažnější je dílo "Bohemia,
a historical sketch" (vydalo nakladadatelství Chapman a Hall
v Londýně), dále "The Live and Times of Master Jan Hus" (Ži-
vot a doba Mistra Jana Husa). "The Husite Wars" ( Husitské vál-
ky), "Position of the Bohemian Nation in Austria" (Postavení
českého národa v Rakousku), "The Bohemian Question " (Čes-
ká otázka) a jiné. Miloval Prahu, což dokazuje skutečnost, že
o ní napsal několik knih. V jedné z nich dokonce uvedl anglic-
ký překlad tehdy velmi často zpívané písně "Kde domov můj" ,
aby cizinci věděli, co se Čechům líbí a leží jim na srdci.
Záslužným Lützowovým dílem byl překlad Komenského
"Labyrintu světa" do anglického jazyka - "The Labyrinth of the
World and the Paradise of the Heart".

V době své diplomatické služby v Londýně usilovně podpo-
roval tamější české akce: Sokolské hnutí - účast o zápolení
o Stříbrný štít, které sám organizoval, účast samostatné české
skupiny, jejíž byl sám vlajkonošem na Olympijských hrách v r.
1908, samostatná česká expozice na Světové výstavě a j. 
Pro podporu české otázky podnikl ještě před T.G. Masarykem
v r. 1912 velmi úspěšné přednáškové turné po amerických uni-
verzitách a za českými krajany.

Za tuto činnost se Lützowovi dostalo četných poct. Byl čle-
nem České akademie pro vědy, slovesnost a umění a členem
Královské české společnosti nauk. Obdržel čestný doktorát
pražské a oxfordské univerzity. Praha ho jmenovala čestným
měš�anem a udělila mu Stříbrnou medaili.

Lützow byl policií pronásledován i po smrti. Z Territetu byl
převezen do Čech a pohřben do rodinné hrobky ve Vamberku.
Aby nebyla splněna hrozba policejního dozoru, musel se zaru-
čit starosta města, že obřad proběhne v tichosti bez účasti ve-

řejnosti. Městská rada, která nemohla panu hraběti vzdát po-
slední poctu oficiálně, se zúčastnila pohřbu alespoň pod rouš-
kou pěveckého kroužku Městské besedy.

Národ mohl vzdát poctu hraběti Lützowovi až ve svobodné vlas-
ti. Dne 13. ledna 1919 přijeli do Vamberka zvláštním vlakem
z Prahy zástupci mnoha významných institucí a spolků. U Lützovy
hrobky promluvili zástupci města Vamberka, československé vlá-
dy i Národního shromáždění. Za Karlovu universitu promluvili zá-
stupci senátu i profesorského sboru, filozofické fakulty i anglosas-
kého semináře. Další řečníci mluvili za Hlavní město Prahu,
Královskou společnost nauk, Národní muzeum, Čsl. olympijský
výbor, Čsl. obec sokolskou i za Kostnickou jednotu.

V této době přijížděli k Lützovu hrobu i zahraniční hosté. Za
všechny jmenujeme H.G. Wellse, významného anglického mys-
litele a spisovatele, vedoucího anglické výpravy na Všesokolský
slet v Praze v r. 1920.

V prosinci r. 1922 se na Staroměstské radnici vzpomínalo ješ-
tě jednou při předání Myslbekovy (Josef Václav, 1848 - 1922)
busty hraběte Lützova obci Praze, kterou tam věnovala hraběn-
ka Lützowová. Dne 8. ledna 1923 byla přejmenována Mariánská
ulice v Praze na Lützowovu (dnešní Opletalova). Zdůvodnění
tohoto počinu ústřední správní komise hlavního města končí vě-
tou "... Český národ jest si plně vědom vděčnosti, jíž učenci to-
muto jest vždy povinen". Ale pak přišla německá okupace a II.
světová válka a Lützowova ulice z plánu Prahy vymizela.

Ještě se v Praze vzpomínalo v r. 1949, kdy byla v Klementinu
uspořádána Britsko - československou společností a Národní
universitní knihovnou výstava "Na pamě� 100. výročí narozenin
českého historika Františka Lützowa".

Budiž ke cti města Vamberka, že na hraběte Lützowa neza-
pomíná. V článku "Před 155 lety" z r. 1999 se dozvídáme, že po
smrti hraběnky Lützowové převzalo město v r. 1931 péči
o hrobku, která byla opravena v r. 1992. Jméno Františka
Lützowa bylo vráceno hornímu městskému parčíku a turistické
stezce "Na Vyhlídce". Také brožurami a dalšími články v novi-
nách a časopisech, nebo i výstavami město připomíná různá
Lützowova výročí.

Sousední Žampach si Lützowa připomněl před pěti lety, kdy
tam byl 10. června 2001 odhalen jeho pomník (autor ak. soch.
Z. Kolářský). Slavnost začala u Lützowy hrobky ve Vamberku
připomenutím smutečního shromáždění v r. 1919 a pokračova-
la na Žampachu odhalením pomníku. Shromáždění bylo velmi
slavnostní. Po uvítací řeči starosty obce předala zástupkyně pre-
zidentské kanceláře zdravici a kytici od Václava Havla. Pak se
střídali řečníci z Ministerstva zahraničních věcí, University
Karlovy, Britského velvyslanectví, Akademie věd, Národního
muzea, České obce sokolské i Českého olympijského výboru.
Všechny tyto instituce se na celé akci včetně vybudování po-
mníku podílely i finančně. Bylo by dobře, kdyby měl Lützow
i v Praze trvalou připomínku, třeba ve své bývalé ulici. V r. 2003
byl František Lützow zastoupen na výstavě "EXIL 20. století",
která se konala pod záštitou prezidentů Václava Havla
a Rudolfa Schustera.

Leden 2006 
Dr. J. Köhlerová, Jiří Merganc

/ K 90. VÝROČÍ JEHO ÚMRTÍ/
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Městská knihovna
Telefon: 494 541 182 - oddělení pro dospělé čtenáře, 494 541 437 - kancelář knihovny

e-mail: knihovna@vamberk-city.cz, www.vamberk-city.cz

Citát na měsíc březen:

"Knížky jsou lidem tím,
čím perutě ptákům."

Ruskin

Bylo nebylo,
věřte nevěřte, před dávnými lety kdysi kdesi vymyslel někdo

moudrý, že jsou to právě knihy, které si zaslouží slavit svůj svá-
tek. Těžko dnes vysvětlit, proč si k tomu vybral právě měsíc
BŘEZEN.

Můžeme si jen domýšlet - snad pro tu jarní vůni, snad pro to
vzrušení  a radost z něčeho nového, kterou přináší jako příslib
nám všem. Jedno je ale jisté - měsícem knížek zůstane březen napo-
řád. I když jde s dobou a přibral pod svá křídla i fenomén dneška
- Internet. A tak Vás všechny, naši milí  čtenáři a přátelé, zveme
do naší knihovny, abychom mohli ten sváteční měsíc slavit všich-
ni pěkně pospolu:

Slavnosti knihy 2006

1. března (Po)valentýnská anketa pro mládež:
Jaký by měl(a) být ten(ta) pravý(á) aneb
Co se ti líbí-nelíbí na klucích (na holkách?
Zavádíme sešity požadavků - tipů čte-
nářů na duchovní potravu ve všech oddě-
leních knihovny (jaké tituly postrádáte,
jaké si přejete - pište, seženeme - pokud to
bude v našich silách)
Literární soutěž pro starší děti:
"Když velcí byli malí aneb Můj táta taky
někdy zlobil"
Výtvarná soutěž pro menší děti:
" Namaluj nám pohádku"

3. března Pročpak asi vznikly knihovny?
(anketa v oddělení pro děti a mládež)

8. března Dvojnásobná nadílka knih v odděle-
ní pro děti a mládež
Vzdělávací kvíz "Pátráme v encyklo-
pediích studovny"

15. března Soutěžíme na studijních místech kni-
hovny
(zábavné odpoledne - úkolová štafeta)

17. března Pou	 jedné knihy od knihovnice 
ke čtenáři a zpět.
(ukázky základních knihovnických prací)

24. - 29. března Knihovnice jde za dětmi a učitelka-
mi do mateřských škol.

31. března Velká změna v naší knihovně aneb
"Otvíráme…"
(Koho? Co? Neprozradíme - stavte se…)

Za Městskou knihovnu                     Jaroslava Martinová

Haló! Haló! Čeká na vás únorová(PO)VALENTÝNSKÁ ANKETAtentokráte na téma:
Jaký by měl(a) být ten (ta)pravý(á)? aneb Co se ti líbí - nelíbí na klucích (na holkách)?

Nebojte se a hezky nám to napište. Třeba se  budou divit - jak
(rádoby) "dámy", tak (rádoby) "borci"…

Vyhlašujeme 

výtvarnou soutěž 

pro všechny děti 

od 3 do 11 let 
na téma 

NAMALUJ MI 
POHÁDKU

Jakou? No přece tu tvou -

nejmilejší…

Kategorie: 
I.   Děti z "mateřinek"

II.  Prvňáčci až tře	áčci

III. Čtvr	áci a pá	áci

Malovat nebo kreslit  můžeš

jakýmkoli způsobem, ale

pozor - na VELKOU

ČTVRTKU! A nezapomeňte

se podepsat - moc těžko pak

pátráme po jménu umělce.

Porota o pěti členech se už

těší! Malujte do posledního

dubna 2006!!

Tak ahoj v pohádce.

Vyhlašuje literární
soutěž pro všechny 

mladé spisovatelské 
talenty na téma

KDYŽ VELCÍ
BYLI MALÍ

aneb 
Můj táta taky 
někdy zlobil…

Podmínky soutěže:
1) Neopisovat - ani od souse-
da ani od kamarádky a už vů-
bec ne od jiného spisovatele
2) Rozsah práce - nejméně
jedna stránka  sešitu, tedy
velikost A4
3) Slohově naprosto libovol-
né - vyprávění, úvaha, zkusit
se dá i povídka, 
když si troufneš…
4) Podpis nutný, prosíme
pěkně. A nezapomeňte na-
psat i svůj věk!

Uzávěrka soutěže: 30. dub-
na 2006. Porota se těší na
vaše originální nápady.

Vyhlašujeme sváteční březnovou anketu:

PROČPAK ASI 

VZNIKLY KNIHOVNY?

Myslíš si, že to víš? Anebo - přijdeš na to?
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KNÍŽKY PRO MENŠÍ
DĚŤÁTKA A DĚŤATA
● Ljuba Štíplová: 

POJĎ S KOŤÁTKY 
NA VÝLET

- knížka plná překvapení a nápadů,
básniček a písniček - a k tomu ještě
výlet za zvířátky!
● Martin Klásek: 

HURVÍNEK A MÁNIČKA 
NA NEZNÁMÉ PLANETĚ

- vaši milí kamarádi a jejich přátelé
z vesmíru
● Gilbert Delahaye: 

MARTINKA 
V ŘÍŠI POHÁDEK

- další díl vypráví o Martince,která
nade vše miluje pohádkové knížky…
● Ester Stará: 

ŽEŽICHA SE NEŘÍKÁ
- říkanky, jazykolamy, spousta legra-
ce - a k tomu ještě prima rozcvička
pro váš zlobivý jazýček (logopedie)
● Ivona Březinová: 

TROSEČNÍCI 
- Dobrodružství 
řehtajícího koně

- trosečníky už znáte. Ze zamčené
třídy se zachránili, ale co s cizím ko-
něm  a kančím zubem…?  (pro děti
od 8 let)
● Eva Beš	áková:

BÁRA A FLÍČEK MAJÍ 
PRÁZDNINY

- malý slabikář pohádek a prima ná-
padů
● Vla�ka Kopczyková: 

MAMINKO,TATÍNKU, 
PŘEČTU TI POHÁDKU

- poj	te číst maminkám a  tatínkům
pohádky na dobrou noc. Třeba se
jim bude lépe spát…
● Christl Vogl: 

DOBRODRUŽNÉ PŘÍBĚHY 
RODINKY TROLŮ

- hluboký trolí les je místo, kde žijí -
víly, čarodějové, čarodějnice a spous-
ta trolů. Hodných i zlých. (pohádky
trošičku strašidelné - ale pokaždé
dobře dopadnou)
● NEJKRÁSNĚJŠÍ ŘECKÉ 

BÁJE A POVĚSTI
- nejkrásnější legendy starého Řec-
ka olympských bozích a hrdinských
i tragických činech  doprovází krás-
né ilustrace pro děti.

KNÍŽKY PRO PRIMA SLEČNY
● Vlasta Svobodová: 

KRÁSA NENÍ VŠECHNO
- Alžběta Vomáčková - no řekněte,
není to samo o sobě dost na velký
mindrák? To jméno a ještě ke vše-
mu, krása nikde… (pro všechny,
kdo mají rádi legraci i trápení)
● Věra Řeháčková: 

BEZHLAVĚ DO MALÉRU
- vánoční prázdniny v Thajsku a ni-
čivá vlna tsunami ovlivní život ne-
jen třináctileté Adély… (román pro
dospívající)
● Lenka Lanczová: 

ČAS NĚHY
- která dívka by si nepřála, aby se prá-
vě do ní zamiloval dlouho obdivova-

ný idol? Jenže všechno je někdy úpl-
ně jinak (pro dospívající)
● Ivona Rřezinová: 

BÁSNÍK V BÁGLU  
- co říkáte, holky, tohle léto by ne-
muselo být o rytíře nouze. Tři ka-
marádky na cestě - potkají své vy-
sněné prince? Prázdniny na
Mácháči  budou určitě bezva!
● Bonie Bryantová: 

DÍVKY V SEDLECH 
- Výprava do hor

- další díl pro příznivce a kamarády
koní : výprava do hor není příliš
bezpečná…
● Karla Miková: 

TYRKYSOVÉ OKOUZLENÍ
- jaké to je, když potkáš na večírku
právě JEHO…( pro dospívající)
● Zuzana Francková: 

LETÍM KE HVĚZDÁM
- kolik z dívek se touží stát model-
kou, zpěvačkou - zkrátka hvězdou.
Jaké to je, když se to někomu ten
sen splní…?
● Zuzana Francková: 

ODVRÁCENÁ TVÁŘ LÁSKY
- i láska může být temná a bolavá.
A š�astná dívka se během chvilky
změní v uzlíček nervů…
● Christiane F.: 

MY DĚTI ZE STANICE ZOO 
- zpově	 dívky, která se ve dvanácti
letech stala drogově závislou  pro-
stitutkou… (pro holky i kluky, kteří
se nebojí pravdy)
● Christiane Gohlopvá: 

JULIE A HŘÍBĚ
- jak stihnout dvě lásky najednou
…? ( pro "koňáky")
● Henri Loevenbruck: 

NOC VLČICE
- jedna válka, dvě bytosti, tři pro-
roctví. Je možné vše obětovat ve
jménu svobody? (historická sci-fi
pro holky i kluky)

…A NĚCO PRO "SKOROMUŽE"
● Julian Press: 

TAJEMNÁ ZPRÁVA
- detektivové neboli "šerloci" na sto-
pě zločinu…(pro kluky od 10 let)
● Silke Moritzová: 

GOLEMOVO ZLATO  
- dětská detektivka ke čtení, luštění a
prohlížení. Pátrejte po Golemovu zlatu!
● Frank M. Reinfenberg: 

JENOM KLÍDEK!
- boj o vydání školního časopisu
i přes hrozbu vyhazovu Arny ne-
vzdává. Vždy� mu jde o celostátní
soutěž! A navíc ještě o bezva holku
- šéfredaktorku ULI… (spousta le-
grace nejen pro kluky)
● C. S. Lewis: 

LETOPISY NARNIE
- je spousta dveří a jen jedny vedou
do jiného světa: Narnie. Země za-
kletá do nekonečné zimy. Země,
která čeká na osvobození. (historic-
ká sci-fi)
● Christopher Paolini:    

ERAGON
- dokáže chlapec Eragon převzít bří-
mě legendárních Dračích jezdců?

Osud království leží možná v jeho
rukou…(historická sci-fi)

…A NĚCO Z PRIMA "NAUČKY"
● INDIÁNI
- tvořivé nápady ze světa indiánů
● ČARODĚJNICKÝ 

SLABIKÁŘ
- chcete získat lásku, štěstí? Naučte
se čarovat!
● TESTY - z matematiky

- všeobecné
- z českého jazyka

- přípravy na přijímačky na střední
školy

● MLUVNICE, PRAVOPIS 
A SLOH

- čeština je krásná, nevěříte?
● DINOSAUŘI
- kapesní atlas dinosaurů a jiných
prehistorických zvířat
● VELKÁ KNIHA 

SCOUBIDOU
- více než 100 skvělých nápadů
a všechny uzly, uzlíky  a triky  a-
neb Co s bužírkou a jinými mate-
riály.
● NEBESKÝ CESTOPIS
- průvodce začínajícího pozorovate-
le noční oblohy

Nové knížky na sváteční měsíc BŘEZEN

LITERÁRNÍ SOUTĚŽ ČÁRY, 
MÁRY, FUK ANEB KDYBYCH 

UMĚL ČAROVAT
3. MÍSTO VE II. KATEGORII 

Vladimír Bek, 6. A - Zaklínadla

PROTI ŽIVELNÝM POHROMÁM
Netřes se, Země, nebouchej,
neplesej, lávo, neplesej,
hurikáne, neber stromy,
neposílej lijáky a hromy.

ČISTÝ VZDUCH
Slunko, my a kytičky,
očistíme dušičky.
Ty očistí vzduch,
nebude tu puch.

PRO ZDRAVÍ
Rohlík, salát, zelenina, 
a� žije zdravá huspenina.

PRO POMOC HLADOVĚJÍCÍM
Vezmi rohlík, paštiku,
k tomu těsto z rendlíku.
Zabij si pár králíků
a žij blahobyt i na rovníku.

ABY BYLO MÉNĚ ZLÝCH LIDÍ
Kdo je zlý,
a� ho jiný očistí,
a� jsou všichni hodní
a nejsou neoblomní.
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MATEŘSKÁ ŠKOLA JUGOSLÁVSKÁ

Haló, pane karnevale, 
račte dále, račte dále…

Ještě než začalo karnevalové veselí,
shlédly děti z obou tříd, divadelní
představení v Sokolovně " O zakleté
princezně" a moc se jim líbilo. Nejen,
že byly v rolích diváků, ale někteří, ti
odvážní, měly možnost si v pohádce
i zahrát. Za odvahu každý z učinkují-
cích dostal krásné, červené jablíčko.

Příprava na karneval 2. třídy/ star-
ších dětí/ probíhal už několik dní.
Klauni,opičí žongléři zdobili celou tří-
du i šatnu. Malovalo se, stříhalo, vy-
střihovalo, obkreslovalo podle šablon,
cvičilo, zdobilo se….. a všichni se hod-
ně snažili. Karnevalový den  nastal
22.2.2006, od rána  přicházely děti do
třídy v různých maskách. Pani  učitel-
ko: " Dobrý den, poznáváte  mě, já

jsem kouzelník". A přicházeli princez-
ny, vodníci, bojovníci, slon, pirát,
princ, přiletěla beruška a z polí přibě-
hla i myška. Celé dopoledne se skota-
čilo, tancovalo, soutěžilo, hádaly se
hádanky, zpívaly se písničky, opakova-
ly se básničky a bylo veselo. Potom
se děti odebraly do tělocvičny, kde se
prolézalo  strachovým pytlem, hokej-
kou a míčkem se děti trefovaly do
branky, jízda na skluzavce nebyla k za-
hození, ale byla krátká a tak se muse-
la několikrát opakovat. Celé dopoled-

ne jsme zakončili pěknou vycházkou a dobrým obědem.
Radost a spokojenost v dětských očích byla naprosto vi-
ditelná. Za odměnu každý dostal bonbon, který dětem
přinesla jedna roztomilá holčička se svojí maminkou
a celé dopoledne to s námi vydržely.

Pavla Jedlinská uč.
Ivana Sládková  foto
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MATEŘSKÁ ŠKOLA TYRŠOVA

Zprávičky z naší školičky

"My jsme šašci veselí, 
neležíme v posteli, 
vesele si tancujeme, 
masopust si užijeme."

Tak takhle si prozpěvovali "šašci" ze
III. oddělení při našem masopustním
karnevalu. Všichni měli na sobě vlast-
noručně vyrobené šaškovské čepice
a pyžamka. Ano, čtete dobře. Letošní
karneval byl pyžamový. Žádné masky,
žádné převleky, jen velká přehlídka
nočních košilek a pyžamek. Maláčci si
k nim vzali školkové čepičky zvířátek,
druháci si vyrobili různé čelenky
a tře�áčci již zmiňované čepice. Celý
týden před vlastním karnevalem byl
ve znamení příprav - malovalo se,
stříhalo, lepilo. S nejstaršími dětmi
jsme si i vyprávěly, jak a proč dříve, a
někde vlastně doposud, lidé maso-
pust slavili a slaví. Ale pro vlastní pro-
žitek karnevalu to není vůbec důleži-
té. A protože bacily a viry se z naší
školky odstěhovaly a místo nich se
nám vrátily zdraví a energií překypu-
jící děti, rozhodly jsme se tentokrát
zorganizovat si karneval na třídách,
protože do jedné bychom se těžko ve-

šly. Každé oddělení si připravilo svůj
program sestavený z plnění různých
úkolů, tancování a karnevalového re-
jdění vůbec. Samozřejmě jsme se na-
vzájem na třídách navštívily, abychom
si prohlídly pyžamáčkové kostýmy
a v průvodu jsme se šly ukázat i paním
kuchařkám a uklizečkám. Karneval
končil hledáním Šašíka "Masopust-
níka" s odměnou. Tady jsme napjatě
čekaly na reakce dětí, protože tento-
krát  je namísto tradičních sladkostí
čekal pytlík mandarinek. Ty si ještě
navíc nemohly vzít domů, ale o jednu
mandarinku se dokonce muselo po-
dělit několik kamarádů. Reakce dětí
však byla úplně pohodová a žádné se
nad touto změnou nepozastavilo, což
nás, dospělé, zahřálo, u srdce.

Pyžamový karneval si užívalo každé
oddělení samostatně, ale na "Hrát-
kách na sněhu", které proběhly ještě
před karnevalem, jsme se sešly všich-
ni. Vždy� prostory naší zahrady jsou k
tomu ideální. Ne již tak počet učitelek.
A tak abychom zajistily bezpečnost dě-
tí a bezproblémový průběh celé akce,
musely jsem se opět obrátit o pomoc
k naším paním uklizečkám, k paní
Verče Matějkové a paní Janě Korbe-

lové. Jako vždy nám ochotně vyšly
vstříc, i když jim jejich práce "stála"
a ony ji musely pak v "poklusu" dohá-
nět. Jsou to naše zlaté holky a my jim
za jejich pomoc moc děkujeme.  I díky
jim proběhly "Hrátky na sněhu" v po-
hodě a děti si je pořádně užily. Byly tak
zaujaté plněním úkolů na stanoviš-
tích, že jim vůbec nevadila hustá chu-
melenice, která nás v jednu chvíli úpl-
ně zahalila. Potom sice nakrátko
vykouklo sluníčko, ale přesto jsme ra-
ději papírové medaile a malé odměny
předaly dětem na třídách.

V únoru nechyběla ani návštěva di-
vadelního představení. Tentokrát to
bylo v MKS  a pohádka se jmenovala
"Zakletá princezna". Moc se nám líbi-
la a podle dětí byla "hezká, napínavá
a legrační", což je pravda, nasmáli
jsme se všichni, děti i dospělí.

A ještě jeden zážitek, dá-li se to tak
nazvat, nesmíme opomenout. Byl jim
zápis do 1. tříd a týkal se samozřejmě
našich nejstarších dětí. Předcházela
mu návštěva v prvních třídách, kde
měli předškoláci možnost vidět, jak
to při opravdovém vyučování vypa-
dá. Ve školce jsme si pak celý týden
na školu hrály. Vyvrcholením byl sa-
motný zápis, který tentokrát paní u-
čitelky z 1. stupně ZŠ motivovaly
Večerníčkem a postavičkami z jeho

pohádek. O zápisu se zmiňujeme
snad každý rok a pokaždé oceňujeme
přípravu i přístup paních učitelek.
Hlavně díky jim byla i tentokrát so-
bota 11. 2.  pro budoucí prvňáčky
opravdovým zážitkem, který se pak
ještě po mnoho dní stal častým ná-
mětem jejich rozhovorů.

Pokud jste dočetli až sem, sami    vi-
díte, že únor, ač nejkratší měsíc v ro-
ce, byl na prožitky dětí opět bohatý.
A přestože jsme si tentokrát "sou-
kromničily" dopoledne a rodiče z na-
šich radovánek vynechaly, nezapo-
mněly jsme na ně. Nejenže na jaro
a léto plánujeme společné akce, ale
máme pro ně opět nabídku knih k půj-
čování. Tuto možnost mají rodiče sa-
mozřejmě po celý rok, jen ji občas při-
pomínáme. Nakoupily jsme i nové ti-
tuly knih týkající se výchovy dětí a no-
vinkou je i možnost zapůjčení nového
časopisu pro rodiče a vychovatele
předškolních dětí "STUDÁNKA".  A ja-
ké moudré myšlenky skrývají? Třeba
tuto, z knihy "Malá povzbuzení pro
mámy a táty" od Heleny Chvátalové: 

"Nenechávejme si dobré a laskavé
činy, které pro nás někdo udělá, pro
sebe, dokonce je ani neoplácejme, ale
posílejme je dál a dál … Možná je to
cesta, jak změnit svět."

Kolektiv MŠ
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ZÁKLADNÍ ŠKOLA

Ve spolupráci s firmou Computer Help a Ministerstvem informatiky
ČR pořádá  Základní škola ve Vamberku dotované kurzy:

Kurzy jsou dvouhodinové, účastník hradí 100,- Kč za kurz, který si
vybere. Obdrží tištěnou příručku a CD s výukovým kurzem. Kurzy
jsou vhodné pro širokou veřejnost i pro seniory. Máte možnost nau-
čit se to, co už Vaše děti a vnoučata umí. 

Termíny:
● Jak na počítač 1) 15.3. 2006     16.00 - 18.00 hod.

2) 16.3. 2006      16.00 - 18.00 hod.
● Texty v počítači 1) 22. 3. 2006     16.00 - 18.00 hod.

2) 23. 3. 2006     16.00 - 18.00 hod.
● Internet a e-mail 1) 29. 3. 2006     16.00 - 18.00 hod.

2) 30. 3. 2006     16.00 - 18.00 hod.
● Sám sobě úředníkem 1)   5. 4. 2006     16.00 - 18.00 hod.

2)   6. 4. 2006     16.00 - 18.00 hod.
A jak se přihlásit?
1) na telefonním čísle: 494 541 324 (ZŠ) 
2) e-mail: zastupce@zsvamberk.cz nebo www.zsvamberk.cz
3) na zelené lince: 800 800 028 v době 8.00 - 17.00 hod. 

(volání zdarma)
4) pomocí on-line formuláře na stránkách 

http://nppg.computerhelp.cz Jitka Chárová

V pondělí 6. února odjelo do
malinké vesničky Horní Orlice
nedaleko Králík 38 žáků, tři uči-
telé a zdravotnice. Přijeli jsme
do krajiny zapadané sněhem víc,
než jsme si uměli představit.
Přesto jsme si své lyžařské umě-
ní zdokonalovali na pěkných
sjezdovkách v Šanově a běžkaři
se porozhlédli po okolí i z roz-
hledny na Hedeči. Závěrečné zá-
vody prokázaly, že všichni své ly-
že ovládají mnohem lépe než na
začátku pobytu. 

Pravidelný lyžařský výcvik
7. tříd byl letos opět úspěšnou
akcí školy. Za to chceme poděko-
vat zvláště několika rodičům.
Ti tuto školní akci prosadili, zaji-
stili ubytování a postarali se i o
dopravu. Z řad rodičů byla i paní
zdravotnice.Část nákladů hradil
za rodiče jednotlivých žáků už
tradičně Klub rodičů a přátel naší
školy. Proto žáci zaplatili pouze
1500 Kč místo na jiných školách
obvyklých 2300 - 2 800 Kč.

Zájmu rodičů si velmi vážíme
a děkujeme jim za pomoc.

Odpovědi některých žáků
na otázku Co ses na lyžař-
ském výcviku naučil:

● jezdit na vleku a nebát se, mu-
sím se hodně pochválit  E.P.

● naučila jsem se zatáčet a brz-
dit  N.L.

● konečně jsem se dozvěděla, že
i na " karvingových " lyžích se dá
jet bezpečně, bez pádů  T.F.

● de to  Karlos

● jsem lepší v běhu na lyžích
a v pádech  J.M.

● já jsem lyžovala poprvé a jsem
ráda, že jsem sjela ten kopec me-
zi stromy  N.W.

● nikdy jsem nejezdil, nikdy jez-
dit nebudu, hrozně nezábavný
sport  snowboardista 

● ani jednou jsem nespadla, zá-
zrak, na Honáku se pořád válím
anonym

● otáčet se o 180 stupňů na je-
den krok  F.A.

● zdokonalila jsem se v technice
P.F.

Zápis do 1. tříd
11. února proběhl na naší škole zápis dětí do 1. třídy. Zapsali jsme

celkem 52 dětí. Tento počet se sníží o žáky, kteří budou mít pro příš-
tí školní rok odklad povinné školní docházky. 

A jak zápis probíhal? V letošním roce provázel děti zápisem
Večerníček a postavy z jeho pohádek. Chtěli jsme dětem připravit pro-
středí, které mají rády a které je jim blízké. Básnička nebo písnička o-
tevřela bránu do pohádkového světa. Nad obrázky pejska a kočičky,
víly Amálky, Křemílka a Vochomůrky paní učitelky zjiš�ovaly orienta-
ci v prostoru, zda pojem vpravo, vlevo, nahoře a dole mají děti již za-
žitý. Na dalším stanovišti děti čekala chaloupka z mechu a kapradí, na
které postupně přibývaly sněhové vločky vystřižené právě budoucími
školáky.  Rozpoznat barvy, najít rozdíly ve dvou obrázcích, nakreslit
dráhu pro saně dětem nedělalo problémy. Matematické dovednosti
děti předvedly opět na pohádkových postavičkách. Řadily Křemílky
podle velikosti, počítaly a přiřazovaly číslice ke správnému počtu po-
hádkových postav. Vzít si sladkou odměnu z ba�ůžku Cipíska, který
bylo potřeba na závěr zavázat a zapnout, zvládli také téměř všichni.

Děti odcházely ze zápisu spokojené, odnesly si dárečky v podobě
omalovánky, záložky, postavičky večerníčka a obrázek školy, kde mě-
ly vyznačeny splněné úkoly. 

Celý učitelský sbor přeje všem budoucím prvňáčkům, aby se ve škole
cítili dobře, naučili se vše potřebné pro život a našli si zde i kamarády. 

Jitka Boušková

Ohlédnutí za pěveckou soutěží
Téměř pravidelně se každé tři roky v ZUŠ v Rychnově nad

Kněžnou koná okresní soutěž ZUŠ v sólovém a komorním zpě-
vu.Tak tomu také bylo 16.2.2006, kdy jsme se mohli zaposlou-
chat do písní všech 32 soutěžících žáků z pěti základních umě-
leckých škol našeho okresu. Z naší kostelecké "zušky" do této
soutěže postoupily ze školního kola čtyři dívky, ale dvě z nich
skolila chřipka. Barvy naší školy hájila Vlasta Hlaváčková
z Doudleb nad Orlicí, která získala 3.místo ve své kategorii
a z vamberecké pobočky se na 2.místě umístila Tuyen Le Minh.
Zpěvačkám blahopřejeme a děkujeme za vzornou reprezentaci.

Jana Ichová

Na lyžařském výcviku
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ZÁKLADNÍ ŠKOLA

Letošní zima nám přeje, a tak s dětmi cho-
díme sáňkovat, pekáčovat i bruslit. S velkou
oblibou děti jezdí na pytlích, stavějí nejrůz-
nější stavby ze sněhu a hrají hry, při kterých
se mohou vydovádět. Někdo zimu miluje,
ale někoho musíme do pohybu přemlouvat.
Děti své zasloužené volno po vyučování pro-
žívají podle svých zájmů. Někdo si rád hraje,
někdo vybarvuje, luští tajenky a rébusy, stá-
le chtějí vyrábět, a tak není problém vyrobit
drobné dárky pro své kamarádky z mateř-

ských škol k zápisu do školy. Každý měsíc se
všichni mohou zúčastnit různých soutěží, při
kterých uplatní své vědomosti, pohybové
schopnosti, fantasii, rychlost, zručnost.

Poslední odpoledne před pololetními
prázdninami jsme pro všechny připravily hu-
dební soutěž "Ve dvou se to lépe zpívá".
Zpívali všichni, i ti, kteří moc rádi nezpívají.
Účelem bylo zúčastnit se a nestydět se.
Hodnotící porota - p. uč. Ichová, p. sekretář-
ka Jánská a vychovatelky Jindrová a Tom-

ková si s radostí děti poslechly. Nejlepší dvo-
jice byly odměněny diplomem a věcnou ce-
nou. Ale i všichni ostatní zúčastnění dostali
sladkou odměnu. Byla to moc pěkná chvíle,
kterou jsme všichni prožili. Jenom nás ně-
kdy mrzí, že se děti musí moc a moc pře-
mlouvat. 

V únoru proběhla sportovní soutěž "Želez-
ný kluk - holka". Šanci zase dostali všichni.
Jak dopadla se dozvíte příště.

Vychovatelky ŠD Vamberk

Jak v zimě prožívají volné chvíle děti 
ze školní družiny ve Vamberku?
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PROGRAM BÿEZEN - DUBEN 2006

telefon: 494 541 484, e-mail: mestsky.klub@vamberk.cz
www.vamberk-city.cz

Společenská kronika
● Dne 5. března 2006 oslaví manželé KVĚTOSLAV a VĚRA SU-
CHOMELOVI z Vamberka "Diamantovou svatbu". Další roky
společného života ve zdraví a poklidu přejí

děti, vnoučata a pravnoučata

"Odešel člověk, jehož srdce bilo 
pro radost blízkým ... "
● Dne 15. března uplyne 6 smutných let, kdy
nás navždy opustil náš drahý pradědeček,
dědeček pan JAROSLAV MALEC.

Stále vzpomínají vnuk Zdeněk 
s manželkou a pravnuci Zdeněk 

a Vojtěch Kovaříčkovi

● Smutným dnem pro nás zůstává 4. březen,
kdy nás před pěti lety navždy opustil milova-
ný manžel, tatínek a dědeček, pan MIRO-
SLAV MATĚJÍČEK z Vamberka.

S láskou v srdci stále vzpomínají
manželka, dcery a syn s rodinami

● 16. března ve 14.00 h.
SDRUŽENÍ TĚLESNĚ POSTIŽE-
NÝCH - schůze.
● 24. března ve 20.00 h.
BLADEX - rocková zábava.
Vstupné 50 Kč.
● 25. března ve 14.00 h.
TĚLOCVIČNÁ JEDNOTA SOKOL
Výroční schůze.
● 26. března v 9.00 hodin
RYBÁŘSKÝ SVAZ
Výroční schůze.
● 29. března v 19.30 hodin
HRADIŠŤAN
Koncert nejstarší a nejznámější
cimbálové kapely s uměleckým
vedoucím Jiřím Pavlicou.       
Vstupné 160 Kč.
● 1. dubna 9.00 - 15.30 h.
VELIKONOČNÍ JARMARK
● 5. dubna v 8.30 a v 10.00
hodin  
SPORT A HRY    
Hudební pořad Pavla Nováka o vývo-
ji sportů a her od pravěku po dnešní

doby. Olympiády, sporty a hry jako
atletika, plavání, tenis, lyžování...
Pro MŠ a I. st. ZŠ. Vstupné 20 Kč.
● 8. dubna ve 14.00 hodin 
POHYBY
Taneční přehlídka. 
● 11. dubna v 10.00 hodin
TAJNÝ DENÍK ADRIANA MOLEA
DIVADLO DRAK
Když anglická novinářka a drama-
tička psala novelu "Tajný deník
Adriana Molea" netušila, jakým se
stane "trhákem". Příběh obletěl
svět, byl přeložen do 27 jazyků a
stal se podkladem mnoha diva-
delních i filmových zpracování.
Pro II. st. ZŠ. Vstupné 20 Kč.
● 12. dubna v 19.30 hodin
NEBYLA TO PÁTÁ, BYLA TO
DEVÁTÁ
Komedie italského dramatika A. Nico-
laje o tom, jak se může zrodit lás-
ka. Osoby a obsazení: Josef Carda,
Jana Švandová, Rudolf Hrušínský.
Vstupné 150 Kč.

MĚSTSKÉ INFORMAČNÍ 
CENTRUM Rychnov n. Kn.

Vás zve na mimořádnou 
přednášku Vlastimila Marka

Spiritualita 
na prahu 

3. tisíciletí
aneb návod 

na použití člověka 
v čase změny

Víte, že meditace a zpěv léčí ? * Víte, že
se dá meditovat i pomalou chůzí nebo
škrábáním brambor  (a "každou novou
činností se mozek přizpůsobuje a jinak
propojuje")? * Víte, že svět je iluze
(a "mozek je podvodník a nutí nás vidět,
jak chce on")? * Víte, že se svět změnil
a přímo před očima se stále mění a že na-
prostá většina z toho, co jsme se o sobě,
o svých emocích a o mozku, učili ve ško-
le, byly iluze a mýty? * Znovu jsme prv-
ňáčci! * Ve věku mobilů a informační re-
voluce používáme stále software lovce
mamutů. * Poprvé v historii lidstva už to-
tiž víme, že být š�astný  (a výkonný
a zdravý a úspěšný a ekologický) je nejen
možné, ale, při troše snahy, trpělivosti
a vytrvalosti, i snadné…

Vlastimil Marek - hudebník a muziko-
terapeut, nezávislý publicista  - publiko-
val v časopisech GEMMA, Koktejl, publi-
kuje v časopisech Regenerace a Meduň-
ka, připravoval časopis MANA a BARA-
KA, je znám svými semináři, kurzy, před-
náškami a autorskými pořady o hudbě
NEW AGE v Čs. rozhlase, spisovatel a vy-
davatel řady knih, CD, DVD *** více na-
leznete na www.baraka.cz ***

Městské informační 
centrum, 

Svatohavelská 105,
Rychnov n.Kn.

Úterý 28. března 
v 17.30 hod.
Vstupné: 50,- Kč

X. MEZINÁRODNÍ 
SETKÁNÍ KRAJKÁŘEK

III. BIENÁLE 
ČESKÉ KRAJKY  

Přípravy na X. ročník MEZI-
NÁRODNÍHO SETKÁNÍ KRAJ-
KÁŘEK A III. ROČNÍK BIENÁLE
ČESKÉ KRAJKY jsou již v plném
proudu. Pořádající instituce pod
záštitou Města Vamberka připra-
vují pro veřejnost zajímavou po-
dívanou v podobě výstav, mód-
ních přehlídek a kulturního pro-
gramu. Zahájení oslav je stano-
veno na 30. června a potrvají do
2. července. 

Případné informace mů-
žete získat, ale taktéž
i podnětné připomínky
sdělit na tel. č. 494 541
484, Z. Freivaldová, e-mail:
mestsky.klub@vamberk-ci-
ty.cz.

Zdeňka Freivaldová

MĚSTSKÝ KLUB 
SOKOLOVNA VAMBERK 

PŘIJÍMÁ
DÍVKY A CHLAPCE
DO KURZU TANCE 
A SPOLEČENSKÉ

VÝCHOVY
Zahájení září 2006.

Přihlášky 
na tel. č. 494 541 484
nebo v kanceláři MK
Sokolovna Vamberk.



16 ZPRAVODAJ

VAMBERECKÝ ZPRAVODAJ - vydává Město Vamberk. Zodpovědný redaktor: ing. Josef Šlechta, CSc. Telefon: 494 548 111,
fax.: 494 541 322, e-mail: slechta@vamberk-city.cz, klecandrova@vamberk-city.cz. Redakční rada: Anna Klecandrová (494 541
437), Zdeňka Freivaldová, Antonín Bartoš. Technická příprava: František Kubíček. Vychází jako měsíčník, uzávěrka pro dopiso-
vatele 20. v každém měsíci. Příspěvky čtenářů a dopisovatelů nemusí vyjadřovat stanovisko redakce. Registrováno u MK ČR E
11925. Náklad 2200 ks. Sazba a tisk UNIPRINT s.r.o., Zbuzany 1584, Rychnov nad Kněžnou.

SPORTOVNÍ PLES
dne 17. 2. 2006 v rámci oslav "100 let kopané ve Vamberku" po-

řádal fotbalový oddíl SPORTOVNÍ PLES. Účast sto dvacet jedna pla-
tících, hrála místní hudební skupina HABADĚJ a sólo Gábor Konya.
V úvodu plesu předvedla své umění taneční skupina "Rebelky" pod
vedením paní Jaroslavy Martinové a skupina "Juniorský aerobik
Šárky Hofmanové".

V úvodní části plesu provedl fotbalový oddíl vyhlášení spojené s
odměnou pro nejlepšího hráče u všech mužstev. 

Vyhodnoceni  byli:
mužstvo přípravky 6 -  8 let Hostinský Tomáš
mužstvo elévů 8 - 10 let Handl Michal
mladší žáci 10 - 12 let Čureja Petr
starší žáci 12 - 14 let Drtina Adam
dorostenci 14 - 16 let Čureja Ladislav
"B" muži 18 a více let Fiedler Jiří
"A" muži 18 a více let Šponar Rostislav

Velké poděkování patří všem sponzorům SPORTOVNÍHO PLESU.
S Vaší pomocí činí čistý zisk částku 2 590,- Kč. Bude použita k fi-
nancování soutěžní sportovní činnosti v jarní části sezóny
2005/2006.

SPRÁVA SPORTOVNÍCH
ZAŘÍZENÍ 

přijme 
instruktorku 

plávání
- kojenců a batolat, 

podmínka ÚSO a absolvování
vzdělávacího kurzu.
Zájemci volejte 

na tel. 606 757 100
Vladimír Klár

KALENDÁŘ TURISTICKÝCH 
VÝLETŮ V ROCE 2006

DUBEN
● neděle 2. 4. - Otevírání studánky U Prokopa od
14. hod., již šesté - zároveň zahájení turistické sezóny.

● sobota 8. 4. - Moravská Sázava - V + P
Mapa: č. 49 a 53. Prův. S + D č. 7.
Trasa: P - 14 km: Po zel.: Lanškroun, ČD - Albrechtice -
Po mod.: údolím Moravské Sázavy - U prostřední cesty
- Po žl.: Nepomuky - Neznačeno (po silnici): Sebranice
-Lanškroun.
Odjezd: z Vbk 7.05 - z Lanškrouna 17.15

● sobota 15. 4. - Slavnostní otevírání rozhledny na
Vrbici.

● První cesta na cvičák, a-
neb proč je cvičák pro kaž-
dého psa důležitý: 

Pokud vám nestačí u psa pou-
ze základní výchova, ale chcete
aby vás poslechl za každé situa-
ce, případně chcete skládat se
svým psem zkoušky z výkonu,
měli byste se svým psem začít
navštěvovat cvičiště
(ZKO). Dále po-
kud máte slu-
žební či jiné
plemeno vy-
ž a d u j í c í
zkoušky z
výkonu, je
nutné, abys-
te byli čle-
nem v něja-
ké (ZKO). 

Cvičák je dů-
ležitý nejenom
proto, abyste se
zde naučili jak svého
psa správně cvičit a vést, ale
také proto, aby si váš pes zvyk-
nul na cizí prostředí, cizí psy
apod. 

● Kdy je optimální doba pro
první návštěvu cvičáku ? 

Optimální doba pro první ná-
vštěvu cvičáku je zhruba ve 3 - 4
měsících štěněte. Je velmi důle-
žité, abyste v té době měli již
kompletní očkování. V té době
by vaše štěně mělo být již zvyklé
na obojek, vodítko a mělo by
znát své jméno. Nejlepší je, vy-

hledat si příslušnou organizaci
ve svém okolí, navštívit ji a in-
formovat se na podmínky člen-
ství. Optimální je navštívit orga-
nizaci ve výcvikový den a podí-
vat se jak takový den probíhá
- případně porovnat s jinými
organizacemi. Ve většině organi-

zací se začátečníkům věnují
instruktoři, kteří vám

přesně poradí
v každé situaci. 

● Co si
mám vzít
s sebou
na první
výcviko-
vý den ? 
Je dobré,

přijít první
den již vyba-

ven a to přede-
vším pamlsky pro

psa, oblíbenou hrač-
kou, náhradním vodítkem

a obojkem. Vodítka je lepší mít
dvě, jedno delší a jedno krátké.
Delší vodítko se hodí například
na nácvik stop, či obran v kru-
hovce, kratší zase na nácvik po-
slušnosti. Časem toho pes bude
samozřejmě potřebovat více -
stopovačku, předměty na stopy,
postroj na obrany apod. Co se tý-
ká obojků je lepší jeden stahova-
cí (řetízkový) a jeden klasický
kožený. Také je dobré vzít si s se-
bou vlastní misku na vodu.          

JaŠ

PRODÁM
dubové 
podlahy, 
schody, 

střešní okna
777 788 164

P O Z V Á N K A
ČESKÁ FEDERACE SÁLOVÉHO FOTBALU 

(POŘÁDAJÍCÍ DRUŽSTVO HŘBITOV VAMBERK) 
ZVE VŠECHNY PŘÍZNIVCE FUT SALU NA 

KVALIFIKAČNÍ TURNAJ 
O POSTUP DO CELOSTÁTNÍ LIGY 

SEZÓNA 2006/2007

18. BŘEZNA 2006 
V ROKYTNICI V ORLICKÝCH HORÁCH. 

OSM DRUŽSTEV Z CELÉ ČESKÉ REPUBLIKY 
ZDE BUDE BOJOVAT O DVĚ MÍSTA V CL. 

PŘIJEĎTE PROTO PODPOŘIT JEDINÉHO ZÁSTUPCE 
OKRESU RYCHNOV NAD KNĚŽNOU - HŘBITOV VAMBERK.

VŠICHNI FANOUŠCI JSOU SRDEČNĚ ZVÁNI.

Cvičák - kdy začít a proč?




